
حاشيه نش��يني پديده اي اس��ت كه با اس��كان 
غيررسمي و بدون مجوّز گروه بزرگي از مردم در 
مكاني در كناره شهرها ايجاد مي شود و از حداقل 
امكانات و خدمات  بهره مي برند البته بايد گفت قيد 
مجاور شهر در مواردي نقض مي شود به اين دليل 
كه ش��هرك هاي اقماري در نواحي مجاور ش��هر 
باعث مي شود حاشيه نشين ها بين نواحي شهري 
جاي گيرند، به اين ترتي��ب آنچه مي ماند فقدان 
برخورداري از حداقل امكانات و خدمات شهري 
براي س��اكنان اين مناطق اس��ت.   اين امر باعث 
مي شود برخي مناطق درون محدوده جغرافيايي 
شهر جزئي از حاشيه نشين ها تلقي شود. صحت 

اين ادعا روشن مي شود. 
از حاشيه نشيني هميشه به عنوان يك معضل ياد 
مي شود؛ وصله اي ناجور براي كلانشهرها، معضلي 
كه همواره از آن ياد مي ش��ود اما با توسعه شهرها 
و حل ش��دن روس��تاها درآن، اين مشكل هرروز 
بزرگ تر مي ش��ود.   در حالي كه مديران اجرايي، 
حاشيه نشينان را فرصت طلبان و نوعي زمين خوار 
مي دانند، اما در اغلب موارد آنها نيازمنداني هستند 
كه فقر اقتصادي، آنها را به اين ورطه كشانده است. 
در واقع چ��ون به حاشيه نش��ينان هيچ خدمات 
ش��هري تعلق نمي گي��رد، آنها نيازه��اي خود از 
جمله آب و برق و گاز را به شيوه غيرقانوني تأمين 
مي كنند.  به عقيده بسياري، كويرزايي در اصفهان 
يكي از دلايل افزايش حاشيه نش��يني اس��ت كه 
آسيب هاي اجتماعي و معضلات شهري بسياري 

را به وجود آورده است. 
  حاشيه نشيني مرهمي دارد؟

اعتي��اد، بزه��كاري، بيماري ه��اي مختل��ف، 
ناهنجاري هاي اجتماعي، همه و همه پيامدهاي 
حاشيه نشيني و حاشيه نشيناني اس�ت كه عط�اي 
روستاها را ب�ه لقايش بخشيده اند و راهي شهرها 
ش��ده اند به اميد روزي كه بتوانند در ش��هر كار و 
كاسبي راه انداخته و فقر و نداري روستا را تبديل به 
زندگي مرفه در شهر كنند. اما اين افراد با آمدنشان 
به شهرها و ساكن شدن در حاشيه ها نه تنها چهره 
شهر را ن�ازيبا كرده اند بلكه خود نيز در اين چرخه 
معيوب دچار مشكل شده و آن زندگي رؤيايي را 

هيچ گاه نمي بينند. 
ش��هردار اصفهان رفع معضل حاشيه نش��يني را 
نيازمند نگاه بين بخشي مي داند و مي گويد: براي 
حل مشكلات اين قشر و برطرف كردن اين پديده 
ناخوش��ايند از جامعه تنها نبايد به اقدامات يك 
دستگاه خاص اكتفا نمود.  سقائيان نژاد معتقد است 
مهمترين عامل در توسعه حاشيه نشيني اصفهان، 
مهاجرت هاي صورت گرفته به اين كلانشهر است 
و اكثر كلانشهرهاي ما به دليل توسعه هاي صورت 
گرفته در خود، پذيراي افراد مختلف از شهرهاي 
اطراف بوده و پديده حاشيه نشيني را دامن زده اند، 
بنابراين اقدامات لازم در شهر توسط مسئولان بايد 
به گونه اي صورت گيرد ك��ه گرايش به مهاجرت 
كمتر صورت پذيرد.  وي با ابراز نگراني از وضعيت 
حاشيه نشيني و ۴ هزار و ۱۰۰ هكتار بافت فرسوده 

اين كلانش��هر، تصريح مي كند: از ۴ هزار و ۱۰۰ 
هكتار بافت فرس��وده دو ه��زار و ۱۵۷ هكتار آن 
به تصويب سازمان مس��كن و شهرسازي رسيده 
و مابقي به صورت غيررس��مي در ش��هر موجود 
است.  شهردار اصفهان تأكيد مي كند: اگر دولت 
در كلانشهر ها اعتبارات مربوط به مسكن مهر را 
به احياي بافت هاي فرس��وده اختصاص دهد اين 
مناطق با سرعت بيشتر و هزينه اي كمتر در اختيار 

شهروندان قرار مي گيرد. 
  آسيب هايي كه يدك كشيده مي شود

حاشيه نشيني بايد درمان شود وگرنه عفونت  آن به 
زخمي درمان ناشدني تبديل خواهدشد. 

اهميت دادن به روستاها، شهرهاي كوچك و فراهم 
 آوردن حداق��ل امكانات ش��هري در اين مناطق، 
شايد بتواند درمان مناسب تري براي زخم چركي 
حاشيه نشيني باشد. شايد تا ديرنشده بايد زودتر به 
فكر ح�اشيه نشيني و حاشيه نشينان باشيم وگرنه 
مثل يك اپيدمي، ناهنجاري ها را گسترش خواهد 
داد.  يك جامعه ش��ناس معتقد است: آسيب هاي 
حاشيه نشيني را بايد از چند جنبه از جمله فرهنگي 
بررس��ي كرد، زيرا مهاجريني كه به كلانش��هرها 
مهاجرت مي كنند پيوستگي و همبستگي فرهنگي 

و احس��اس تعلق به مبدأ را از دست مي دهند و از 
طرفي در فرهنگ مقصد نيز حل نشده و به نوعي 
دچ��ار دوگانگي فرهنگي خواهند ش��د كه باعث 
از دس��ت دادن فرهنگ بومي و ع��دم تعلق به آن 
و عدم پذي��رش فرهنگ مقصد مي ش��وند.  رضا 
اس��ماعيلي مي افزايد: از لحاظ اقتصادي نيز افراد 
مهاجر عمدتاً دانش و مه��ارت حرفه اي تخصص 
كمتري دارن��د و همين عامل باعث مي ش��ود كه 
اكثر اين اف��راد به ش��غل هاي كاذب روي آورده و 
مشاغلي را تجربه كنند كه نظام ش��غلي را دچار 
آسيب هاي خاص مي كند.  اين كارشناس اجتماعي 
پيرامون آسيب هاي فردي و رواني اين پديده نيز 
تصريح مي كند: معمولاً ارزيابي مهاجرين خلاف 
برداشت هاي اجتماعي و اقتصادي مسئولان شهري 
اس��ت؛ به اين تعبير كه چون جاذبه درآمد ش��هر 
نسبت به مبدأ بيشتر اس��ت، به همين خاطر آنها 
خدمات بيشتري را دريافت مي كنند و در واقع از 
نظر مهاجران، بودن در شهر مثبت جلوه مي كند. 

عضو هيئت علمي دانش��گاه آزاد اس��لامي واحد 
خوراس��گان مي گويد: در ميان شهرهاي بزرگ، 
اصفهان به دليل ويژگي هاي سياسي، اجتماعي، 
اقتصادي، فيزيكي و كالبدي، شرايط خاصي وجود 

دارد و مورد استقبال حاشيه نشينان قرار مي گيرد.  
اسماعيلي با اظهار تأس��ف از اينكه در شهرهاي 
بزرگ شاهد رشد جمعيت به صورت فصلي و حتي 
سالانه هستيم، تنها راه حل برون رفت از اين مشكل 
را ايجاد اشتغال در روستاها و شهرها، آسان سازي 
دسترسي ساكنين روستاها به تسهيلات حقوق 
طبيعي، اجتماعي، بهداشتي، آموزشي و درماني 
مردم مي داند.  وي ادامه مي دهد: تقويت و بهبود 
شرايط زيستي و درنتيجه ايجاد سد مهاجرت براي 
كار، اميد پيشرفت روس��تاها و ماندن روستاييان 
در آنجا را افزايش مي دهد و به همين خاطر براي 
كاهش حاشيه نشيني بايد در سياست هاي كلان 

فاصله بين شهر و روستا را كاهش داد. 
  افزايش بي رويه حاشيه نشيني در اصفهان 

مشهود است
امروزه حاشيه نشيني و ساخت و سازهاي خلاف 
به عنوان يك معضل براى ساماندهي بافت شهرى 
اصفهان نمود ويژه اي پيدا كرده اس��ت كه تداوم 
ساخت وس��ازهاى خلاف، تلاش مسئولان امور 
ش��هرى براى ايجاد ش��هري داراى نظم و زيبا را 
كم اثر مي كند.  ايجاد مناطق حاشيه نشين در همه 
نواحي پيراموني شهر قابل مش��اهده  است، ولي 
در محدوده شمال ش��هر به صورت گسترده تري 
به چشم مي خورد.  مسئولان اس��تان اصفهان با 
اشار ه به اينكه  ساخت و سازهاى خلاف در حاشيه 
شهر مشكلات زيادي را در بافت شهري به وجود 
آورده اس��ت، بهترين راه حل براى جلوگيري از 
روند رو به افزايش حاشيه نشيني را توجه  دولت به 
شهرستان هاى اطراف كلانشهرها و مهاجرت هاى 
بى رويه به ش��هرها مي دانند. اين عده س��اخت و 
ساز شبانه بدون نظارت نظام مهندسى  و ضوابط 
فني و مهندسي وهمچنين ساخت وساز در ابعاد 
كوچك و غيراستاندارد را از مهمترين مشكلات 
حاشيه نش��يني به لحاظ امور شهرس��ازي ذكر 
مي كنند.  معاون عمراني استاندار اصفهان با اعلام 
اينكه اكثر مهاجرت هاي صورت گرفته در كلانشهر 
اصفهان براي اس��تفاده از امكانات و بهره گيري از 
بازاركار است مي گويد: اكثر كلانشهرها ب�ه دلي�ل 
توس��عه هاي صورت گرفته پذيراي افراد مختلف 
از ش��هرهاي اطراف بوده و همين مسئله پديده 

حاشيه نشيني را دامن زده است. 
مه��دي جمالي نژاد ب��ا اش��اره به اينك��ه مناطق 
حاشيه نش��يني در اصفهان به صورت پراكنده در 
سطح ش��هر جاى گرفته اند و عمدتاً هم در شمال 
شهر اصفهان مشاهده مي شود، مي افزايد: هماهنگي 
و تعامل دستگاه هاي مختلف جهت جلوگيري از 
توسعه بي رويه شهر و حفظ و حراس��ت از اراضي 
پيرامون ش��هرها ض��رورت دارد.  وي بر ضرورت 
فرهنگ سازي و اجراي ضوابط قانوني در جلوگيري 
از تجاوز به اراضي حريم، حفظ و حراست اراضي با 
ارزش پيرامون شهرها و جلوگيري از توسعه بي رويه 
ش��هر تأكيد كرده و اذعان مي كند: در حال حاضر 
حاشيه نش��يني در اصفهان رو به افزايش است كه 
پيشگيري از آن نيازمند برنامه ريزي اصولي است. 

   اصفهان شهري استراتژي محور است
در حال حاضر 6 مگنت س��يتي يا ش��هر اقماري 
در اطراف ش��هر اصفه��ان پديد آمده اس��ت. با 
توجه به اينكه اصفهان ش��هري استراتژي محور 
است، افراد بس��ياري از شهرهاي اطراف همچون 
ش��هرضا و نجف آباد به اين كلانش��هر مهاجرت 
مي كنند در حالي كه اين امر منجر ش��ده توسعه 
و برنامه ريزي هاي صورت گرفته تعطيل يا ناقص 
شود به گونه اي كه كم كاري در شهرهاي اقماري 
باعث از دست رفتن اهداف ساخت اين شهرك ها 
شده است. شه�ردار اصفهان مي گويد: هم اكنون 
معدل شهرنش��ينى در كش��ور ۷۰ درصد است 
كه اين مع��دل در اصفهان به بي��ش از 86 درصد 
رسي�ده اس�ت، كه اي�ن امر نشان از رشد مهاجرت 
از روستاها و ش��هرهاى حومه به داخل كلانشهر 
اصفهان دارد.  مرتضي سقائيان نژاد معتقد است: 
حضور تمامي اي��ن نفرات در ش��هر امكانات نياز 
دارد اما مديريت ش��هري به تنهاي��ي نمى تواند 
امكانات مورد نياز تمام اين اف��راد را برطرف كند 
و به دنبال آن گس��ترش بى رويه و نامتوازن شهر 
ايجاد مي شود كه اين مس��ئله زيبنده شهري كه 
پايتخت فرهنگي ايران نام گرفت��ه، نخواهد بود.  
مشكل حاشيه نشيني، مشكلي است كه كشورهاي 
زيادي به ويژه كشورهاي جهان سوم با آن دست 
به گريبان هستند و برخي از كشورها نيز با تدابير 
متفاوت اين مشكل را در كشور خود حل كرده اند. 
اميدواريم با تدابير متفاوت و مؤثري  كه در اصفهان 
در دوره جديد مديريت شهري برنامه ريزي  شده 
عوارض حاشيه نشيني در اصفهان به حداقل برسد 
و سازماندهي معقولي صورت گيرد و مسئولان امر 
بايد به طور جدي فكري براي اين حاشيه نشيني و 

مهاجرت ها به اصفهان بكنند. 

100 ميليارد براي پروژه هاي عمراني كرج  
شهردار كرج از اختصاص 100 ميليارد تومان 

خبرنگارجوان
     البرز

تسهيلات براي تسريع در اجراي پروژه هاي 
عمراني كرج خبر داد. 

علي تركاش��وند گفت: بايد به گونه اي برنامه ري��زي كنيم كه طرح ها و 
پروژ ه هاي نيمه تمام در اين كلانش��هر هرچه س��ريع تر به اتمام برسد.  
وي با بيان اينكه با ارائه تسهيلات بانكي مي توانيم مسير سرعت بخشي 
به طرح هاي عمراني را با شتاب بيشتري همراه كنيم، ادامه داد: در اين 
راستا و با تعاملات و هماهنگي هاي انجام شده با شوراي شهر كرج ۱۰۰ 
ميليارد تومان تس��هيلات در اين خصوص در نظر گرفته ش��ده است.  
تركاشوند خاطرنشان كرد: با جذب اين مهم مي توانيم شاهد پيشرفت 
و بهره برداري پروژه ها و طرح هاي عمراني در كرج باشيم.  شهردار كرج 
اضافه كرد: متأسفانه روند برخي از اين پروژه ها به دليل كمبود اعتبارات 
به كندي پيش مي رفت و بسيار به تأخير افتاده بود كه پيش بيني مي شود 
با جذب اين تسهيلات بتوانيم در آينده نزديك شاهد بهره برداري از اين 
پروژه ها باشيم.  تركاشوند در ادامه س��خنان خود از احداث ۵۱ تقاطع 
در اين كلانشهر خبر داد و افزود: با تمهيدات انديشيده شده ۵۱ تقاطع 

درسطح اين كلانشهر به بهره برداري خواهد رسيد. 
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فعاليت 10 هزار ناوگان حمل و نقل عمومي 
مدي�ركل حم�ل و نق�ل و پايانه هاي 

خبرنگارجوان
     سيستان و بلوچستان

سيستان و بلوچس�تان از فعاليت 10 
هزار ناوگان حمل و نقل عمومي برون 

شهري در سيستان و بلوچستان خبر داد. 
عليرضا مجرد در زمينه تعداد ناوگان حمل و نقل عمومي برون شهري 
اظهار داش��ت: تعداد ناوگان حمل و نقل عمومي برون شهري در بخش 
باري 6 هزار و ۵36 و در بخش مس��افري اعم از اتوب��وس، ميني بوس و 
سواري 3 هزار و ۴۱3 است.  مديركل حمل و نقل و پايانه هاي سيستان و 
بلوچستان ادامه داد: عمر متوسط ناوگان حمل و نقل در بخش باري هشت 
سال و در بخش مسافري ۱3 سال است. با توجه به متوسط عمر ناوگان 
حمل و نقل عمومي برون شهري در كشور، استان سيستان و بلوچستان 
يكي از جوانترين ناوگان را در اختيار دارد.  وي با اش��اره به تعداد ناوگان 
ميني بوسي استان كه حدود يك هزار و 22۷ دستگاه است افزود: ميانگين 
عمر اين ناوگان 3/22 س��ال )عمر كمتر از 2۰ سال تعداد 29۵ دستگاه 
و بين 2۰ � 2۵ سال ۴۷۵ دستگاه و بالاي 2۵ سال ۴۵۷ دستگاه( بوده 
كه از اين تعداد 8۴۰ دستگاه در بخش برون شهري فعاليت هستند.  اين 
مسئول افزود: بر اساس اعلام شركت هاي حمل و نقل استان 2۴۰ دستگاه 
ميني بوس براي پوشش كامل مسيرهاي روستايي بايد به ظرفيت كنوني 
افزوده شود كه به نوبه خود اس��تعداد و توان اين نوع ناوگان را در استان 
كاهش داده است.  مجرد گفت: مهم ترين مشكل ناوگان ميني بوسي در 
سيستان و بلوچستان معضل فرسودگي است كه با توجه به اينكه توليدات 
داخلي ميني بوس مطابق استانداردهاي جاده اي و جهاني نيست رانندگان 
اين نوع ناوگان با مشكل مواجه هستند كه دولت مي تواند با آسان سازي 

روند واردات اين نوع خودرو اين معضل را پوشش دهد. 

خراسان جنوبي داراي 9 ايستگاه مطالعه است 
مدي�ركل كتابخانه هاي عمومي اس�تان 

خبرنگارجوان
    خراسان جنوبي

خراس�ان جنوب�ي با اش�اره ب�ه وجود 9 
ايستگاه مطالعه در خراسان جنوبي گفت: 
از اين تعداد، هفت ايستگاه در شهرستان بيرجند، يك ايستگاه در 

شهرستان قاين و يك ايستگاه در شهرستان فردوس قرار دارد. 
محمد قريب از در دست اقدام بودن راه اندازي دو ايستگاه مطالعه ديگر در 
شهرستان هاي بيرجند و طبس خبر داد و با بيان اينكه تاكنون ۱2۵ هزار 
نسخه كتاب به ايستگاه هاي مطالعه استان اختصاص يافته است، ادامه داد: 
موضوعات اين كتاب ها بر اساس رده هاي سني مختلف و در حوزه هاي دين، 
ادبيات، علوم و فنون و كودكان و نوجوانان است.  قريب اضافه كرد: تاكنون 
۷۰ درصد از كتب به امانت رفته از ايستگاه هاي مطالعه استان برگشت داده 
شده و از اين لحاظ خراسان جنوبي يكي از استان هاي برتر كشور است.  وي 
تصريح كرد: كتب ايستگاه هاي مطالعه به صورت روزانه توسط كتابدار هر 
ايستگاه شارژ و روزآمد مي شود و هزينه هر ايستگاه مطالعه سالانه ۵۰۰ 
ميليون ريال است.  مديركل كتابخانه هاي عمومي استان خراسان جنوبي 
با اشاره به اينكه مراجعه كنندگان مي توانند كتب مورد نياز خود را به صورت 
رايگان به امانت بگيرند، خاطرنش��ان كرد: افراد پ��س از مطالعه كتاب ها 
مي توانند كتب را به همان ايس��تگاه مطالعه يا هر ايستگاه مطالعه ديگر 
استان يا كشور تحويل دهند.  وي اظهار كرد: مدت امانت كتاب دو هفته 
است لذا خواهشمنديم مردم پس از اين مدت كتاب ها را به ايستگاه هاي 
مطالعه تحويل يا در صورت تمايل به نگهداري كتاب نزد خود، قيمت كتاب 

را به شماره حساب مندرج در پشت جلد كتاب واريز كنند. 

خواهران بسيجي بافق هميار طبيعت مي شوند
كارشناس آ موزش، ترويج و مشاركت مردمي 

خبرنگارجوان
      يزد

بافق از اعلام آمادگي اداره منابع طبيعي بافق 
ب�راي پيوس�تن خواه�ران بس�يجي اي�ن 

شهرستان به نيروهاي هميار طبيعت خبر داد. 
فاطمه ربيع زاده در كارگاه آموزش��ي يك روزه خواهران بسيجي بافق 
با منابع طبيعي و حفاظت از آن با بي��ان اهميت درخت و درختكاري 
در جلوگيري از ورود گرد و غبار و ريزگردها به ش��هر اظهار داش��ت: با 
توجه به اينكه شهر بافق در مسير گرد و خاك و ريزگردها قرار گرفته 
اس��ت همگان بايد در امر خير درختكاري و ايجاد فضاي سبز شريك 
باشند.  وي با اشاره به شرح وظايف اداره منابع طبيعي در احداث پارك 
جنگلي، نهال كاري در اراضي حساس به فرسايش بادي و جلوگيري از 
بيابان زايي، احداث بندهاي خاكي به منظور كنترل و پخش سيلاب و 
حفاظت از عرصه هاي ملي عنوان كرد: منابع طبيعي در همه فعاليت هاي 
خود به مشاركت مردمي نيازمند است.  خواهران بسيجي پايگاه حضرت 
زينب)س( بافق همچنين در يك كارگاه آموزش��ي يك روزه شركت 
كردند و با اهداف و برنامه هاي منابع طبيعي و حفاظت از آن و همچنين 

تهديدهاي منابع طبيعي به ويژه در شهرستان بافق آشنا شدند. 

حاشيهنشيناناصفهانحاشيهسازميشوند!
اگر راه حل اساسي در نظر گرفته نشود

وزارت كشور در مورد طرح ترافيك شيراز ظرف يك تا دو هفته آينده 
جلسه كارشناسي برگزار مي كند و براي اجرا آن را به وزير كشور ارائه 

مي دهد تا پس از تأييد وي ابلاغ شود. 
جواد زرين كلاه فرماندار ش��يراز با عنوان ك��ردن اين مطلب گفت: در 
حال حاضر اس��تانداري، نيروي انتظامي، ش��هرداري، علوم پزشكي، 
محيط زيست و فرمانداري بر اينكه اجراي طرح محدوده ترافيك شيراز 
گريزناپذير است، تأكيد دارند.  نماينده ارشد دولت در شهرستان شيراز 
ادامه داد: مراحل اجراي طرح ترافيك در شيراز، شهرستان و اين استان 
طي شده، شوراي ترافيك شهرستان و استان آن را مصوب كرده اند و 
تنها شوراي عالي ترافيك كشور بايد آن را ابلاغ كند.  وي خاطرنشان 
كرد: وزارت كش��ور نرخ هايي را كه شوراي شهر ش��يراز براي ورود به 
محدوده ترافيك مص��وب كرده بود، بازگردانده و اع��لام كرده كه اين 
نرخ ها براي شروع كار بسيار اس��ت.  زرين كلاه اضافه كرد: براي آن كه 
شيب نرخ هاي ورود به طرح ترافيك ملايم باشد، شوراي شهر نرخ جديد 
را تصويب كرد و به فرمانداري فرس��تاد و ما نيز آن را تأييد كرديم و به 

وزارت كشور ارسال كرديم كه اكنون در مراحل نهايي است. 
  ساماندهي مسافربرهاي شخصي ها

وي با اش��اره به برخي ش��بهه ها كه در مورد اجراي صحيح طرح بيان 
مي شود، تصريح كرد: اگر در محدوده طرح ترافيك تهران تردد كرده 
باشيد، مي بينيد كه با وجود اينكه انواع مجوزها براي ورود به طرح به 
صورت روزانه، هفتگي يا سالانه به فروش مي رسد، همچنان اجراي طرح 
در كاهش ترافيك اثر چشمگيري داشته است كه با وضعيت سال هاي 

قبل از آن قابل مقايسه نيست. 
زرين كلاه بي��ان كرد: در مورد ش��يراز نيز با وج��ود مجوزهاي رايگان 
ادارات و برخي اقشار و اينكه شهرداري براي هزينه اجراي طرح اقدام 
به فروش مجوزهاي زمان مند نيز خواهد كرد، اما به طور قطع ش��اهد 
كاهش سفرهاي بي دليل به مركز شهر خواهيم بود، ضمن اينكه به مرور 
زمان مبالغ ورود به طرح افزايش مي يابد.  وي در ادامه با اشاره به طرح 
ساماندهي مسافربرهاي شخصي ابراز داشت: همان طور كه در رسانه ها 
اعلام ش��د، از دهم آذر ماه جاري خودروهاي مسافركش شخصي بايد 
به دفاتر پيشخوان مراجعه و براي س��اماندهي ثبت نام كنند.  فرماندار 
شيراز افزود: پس از ثبت نام از 2۵ آذر تا پايان دي ماه امسال صلاحيت 
صاحبان خودروهاي شخصي بررسي شده و به خودروهاي مورد تأييد 
از ابتداي بهمن ماه سال جاري برچسب مجوز داده مي شود.  زرين كلاه 
همچنين گفت: خودروهاي مس��افركش شخصي بايد اين برچسب را 
كه مشخصاتي روي آن براي مشاهده مس��افران درج شده، بر شيشه 
نصب كنند.  به گفته وي، از ابتداي بهمن ماه امسال از تردد خودروهاي 

شخصي كه اين برچسب را نداشته باشند، جلوگيري مي شود. 

 آبياري تحت فشار 4 هزار هكتار
 از اراضي زنجان

فرماندار شيراز خبر داد

بررسي طرح ترافيك شيراز در وزارت كشور

س�ال گذش�ته روزانه 50 هزار نفر از نمايشگاه 
كتاب كرمانشاه بازديد مي كردند و احتمالاً تعداد 
بازديدكنندگان امسال افزايش پيدا خواهد كرد. 
صدرالله بابلي مع��اون فرهنگي و هن��ري اداره كل 
فرهنگ و ارشاد اسلامي استان كرمانشاه در نشست 
خبري نهمين نمايشگاه بزرگ كتاب در اين استان 
با عنوان كردن اين مطلب گفت: برگزاري نمايشگاه 

كتاب علاوه بر اينكه يك رخداد مهم فرهنگي است، 
درخواستي از طرف اقش��ار مختلف مردم نيز بوده 
است.  وي تصريح كرد: با توجه به فرمايش مقام معظم 
رهبري، همه افراد بايد در جامعه به اين مقوله نگاهي 
عميق و ريشه اي داشته باشند و نگاه سطحي به كتاب 
و كتابخواني چيزي جز بازماندن در حوزه فرهنگ 
نيس��ت.  معاون فرهنگي و هنري اداره كل فرهنگ 

و ارشاد اسلامي استان كرمانشاه تصريح كرد: سال 
گذش��ته 36۰ ناش��ر در نمايش��گاه كتاب استان 
كرمانشاه حضور داشتند و روزانه حدود ۵۰هزار نفر از 
اين نمايشگاه بازديد مي كردند و پيش بيني مي شود 
تعداد بازديدكنندگان امسال افزايش پيدا كند.  اين 
مسئول استقبال مردم از نمايش��گاه كتاب استان 
كرمانشاه را در رتبه سوم كشوري عنوان كرد و گفت: 

اين امر باعث شده ناشراني از سراسر ايران اسلامي 
براي حضور در نمايش��گاه كتاب استان كرمانشاه 
تمايل بيشتري داشته باشند.  بابلي اظهار داشت: در 
كنار برگزاري نمايشگاه كتاب در استان غرفه هايي 
براي پاسخگويي به مسائل شرعي مردم برپا مي شود 
و ايستگاه هاي نقاشي هم براي كودكان و نوجوانان 

استان وجود خواهد داشت. 

نهمين نمايشگاه بزرگ كتاب كرمانشاه برگزار مي شود خبرنگارجوان
    كرمانشاه

رش�د برخي جرائم س�ير فزاينده اي به خود گرفته و ب�ا توجه به جوان 
بودن جمعيت، ميزان بيكاري، مشكل مس�كن و ازدواج اين روند رو به 
گسترش است. روش�ن است كه معضل بيكاري بيش�تر گريبان مناطق 
پرجمعيت و فاقد رش�د اقتصادي را مي گيرد كه در اين ميان روس�تاها 
به دليل ميزان زاد و ول�د بالاتر و ام�كان اش�تغال زايي كمتر در بخش 
كشاورزي بيشتر مهاجر فرست هستند. بخش اعظم مهاجران روستايي 

و ش�هرهاي كوچك براي س�كونت ناگزي�ر از انتخاب مناط�ق ارزان و 
فاقد امكانات رفاهي هس�تند كه اين ش�رايط در مناطق حاشيه نشين 
و فقيرنش�ين متمركز اس�ت.  كس�اني كه به بهانه كار، خانه هايشان را 
رها كرده اند و حالا بيش�تر، زاغه نش�يناني هس�تند كه با ساختن يك 
اتاق 12 مت�ري با دري كهنه كه از آهن قراضه هم قراضه تر اس�ت، س�ر 
پناهي س�اخته اند تا در آن زندگي كنند و حلبي آبادي را ش�كل دهند. 

راضيه كشاورز
  گزارش يك

 4 هزار هكتار از اراضي شهرس�تان زنجان زير پوشش آبياري تحت 
فشار قرار گرفته است. 

احمد موسوي مدير جهاد كشاورزي شهرستان زنجان با اعلام خبر فوق و 
با اش��اره به اقدامات صورت گرفته در زمينه مديريت مصرف آب در بخش 
كشاورزي اظهار داشت: از سال 8۴ تاكنون اقدامات قابل توجهي در اين زمينه 
صورت گرفته است.  وي به استفاده از انواع مختلف آبياري تحت فشار اشاره 
كرد و افزود: آبياري به روش هاي قطره اي و باراني از جمله شيوه هاي آبياري به 
روش تحت فشار است.  مدير جهاد كشاورزي شهرستان زنجان با بيان اينكه 
استفاده از آبياري تحت فشار در بخش كشاورزي موجب بالا رفتن راندمان 
آبياري مي شود خاطرنشان كرد: استفاده از آبياري تحت فشار در طول چند 
سال اخير در شهرستان زنجان گسترش پيدا كرده است.  موسوي با اشاره به 
اينكه راندمان آبياري به شيوه سنتي 3۰ درصد است ادامه داد: در سال هاي 
اخير سعي شده با اعطاي تسهيلات بلاعوض استفاده از روش هاي آبياري 
سنتي در بين كشاورزان را كاهش داد.  اين مسئول همچنين راندمان آبياري 
تحت فش��ار را ۷۰ تا 9۰ درصد عنوان كرد و ادامه داد: از س��ال 8۵ تاكنون 
حدود ۴ هزار هكتار از اراضي شهرس��تان زنجان زير پوشش آبياري تحت 
فشار قرار گرفته است.  وي به شيوه هاي انتقال آب از چاه تا سر مزرعه اشاره 
كرد و اذعان داشت: لوله گذاري و احداث كانال از جمله روش هاي آبرساني به 
اين شيوه محسوب مي شوند. مدير جهاد كشاورزي شهرستان زنجان متذكر 
شد: به واسطه آبرس��اني از طريق احداث كانال و لوله گذاري بين چاه و سر 
مزرعه راندمان آبياري 9۰ درصد افزايش پيدا كرده است.  موسوي در پايان 
خاطرنشان كرد: از س��ال 8۴ تاكنون آبياري به شيوه لوله گذاري و احداث 

كانال حدود بيش از ۱۰۰ كيلومتر انجام گرفته است. 

افزايش 161 درصدي درآمد گمرك آستارا 
مديركل گمرك آستارا از افزايش 161 درصدي 

خبرنگارجوان
     گيلان

 
درآم�د عمومي اي�ن گمرك ط�ي هفت ماه 

امسال خبر داد. 
جهانگير بخش��ي با اش��اره به وضعيت صادرات گمرك اين شهرستان 
مرزي، اظهار كرد: صادرات گمرك آس��تارا با رش��د خوبي همراه بوده 
است.  وي عمده كالاي صادراتي را محصولات كشاورزي، سيمان، گچ 
و شوينده ها عنوان كرد.  مديركل گمرك آستارا، محصولات شيميايي، 
پارچه، صنايع دس��تي، فرش و موكت، لباس، كي��ف و كفش، مصالح 
ساختماني و پلاس��تيكي، محصولات معدني و فلزي را از ديگر كالاي 
صادراتي از گمرك آستارا عنوان كرد.  وي تصريح كرد: كالاي مذكور از 
گمرك آستارا به كشورهاي آذربايجان، گرجستان و روسيه صادر شده 
است.  بخش��ي درباره ميزان درآمد گمرك آستارا، يادآور شد: در هفت 
ماه نخست امسال درآمد عمومي اداره كل گمرك آستارا ۱۵۴ ميليارد و 
2۷6 ميليون ريال بوده است.  وي از افزايش ۱6۱ درصدي درآمد عمومي 

گمرك آستارا نسبت به مدت مشابه سال گذشته خبر داد. 


